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Kohalike teede remont valdades 
algab umbes kuu aja pärast
Riigi poolt kohalike teede 
remondiks eraldatud 
lisamiljonite silmnähtav 
kulutamine algab umbes 
kuu aja pärast, kui ka 
kohalikele teedele jõuavad 
remondist teatavad märgid 
ning suured masinad.

Igor Taro

Hetkel pole veel Setomaal 
ühtki valda, kus suvekuudeks 
planeeritud kohalike teede 
remont üheselt paigas oleks. 
Siiski oskavad vallajuhid juba 
üldjoontes rääkida, kuhu sel 
aastal kohalike teede remon-
diks eraldatud raha läheb.

«Plaanis on muidugi remon-
tida nii palju teid ja teelõike kui 
vähegi võimalik, aga esimes-
tena lähevad remonti Võõpsu, 
Lüübnitsa ja Beresje külateed,» 
ütles Mikitamäe valla majan-
dusnõunik Kaspar Kriisa. «Re-
mondiplaan pole veel lõplikult 
paigas. Alustasime hädaolukor-
ras olevate teedega. Halbu tee-
lõike, mis vajavad remonti, on 
meie vallas lihtsalt nii metsikult 
palju. Oleme arutanud seda asja 
vallavanemaga, et kõigepealt 
tuleb tagada igasse külla vähe-
malt üks korralik ligipääs.»

Teed läbipääsetavaks
«Kiirabi, tuletõrje ja nüüd 

ka prügiauto peavad saama 
inimesteni. Kui eelmisel aas-
tal sai suurem osa Saatse kan-
di teedest tehtud, siis sellel 
aastal on teehoiukavas olevad 
teed ühtlasemalt üle valla,» 
kirjeldas Värska valla olukorda 
majandusnõunik Einar Raud-
kepp. Tema sõnutsi on plaa-
nis remontida kõige hullemas 
seisukorras olevaid teid umbes 
12 kilomeetri ulatuses.«Kui 
ka järgnevateks aastateks lu-
batud Setomaa teederaha lae-

kub plaanipäraselt, saab ehk 
mõelda ka tihedamalt kasuta-
tavate teede tolmuvabaks te-
gemisele. Hetkel siiski oleme 
eesmärgiks võtnud halvema-
te teedele kraavide kaevamise 
või puhastamise ja kruusakat-
te alla viimise ning teetruupi-
de paigaldamise,» lisas ta.

Meremäe valla 53-st re-
monti vajavast teelõigust loo-
dab vallavanem Peeter Si-
bul raha jätkumist kasvõi 
13-le.«Tänaseks päevaks on 
välja kuulutatud hinnapakku-
mine nende teede remondiks. 
Firmad peaksid oma pakku-
mised esitama 1.maiks 2008. 
Konkursi tulemusena peaks 
selguma, kas Meremäe valla-

le riigi poolt eraldatud ligi 4,1 
miljonist kroonist piisab kõigi 
teelõikude remondiks,» selgi-
tas Sibul. «Asfalti ei panda sel 
aastal kuskile, tolmuvaba ka-
tet ei tehta kuhugi. Põhiline 
on kruusateede remont. Ta-
haks väga loota, et raha jätkub, 
et need ligi 10 kilomeetrit ära 
teha.»

Raha ei jätku
Suure osa Meremäe val-

la teeremondirahast võtab 
1,4 kilomeetri pikkune tee-
lõik kontrolljoone ääres, kuna 
tegu on täiesti uue tee ehitu-
sega. Praegune tee jookseb 
täpselt piirjoone järgi, kuigi 
Schengeni nõuete kohaselt 

peaks enne piiri olema küm-
nemeetrine turvariba.

Ka Misso vallal on esialg-
ne kava juba olemas. Ja ehi-
tushinnadki on teada. Kokku 
jõuab Misso vald kapitaalselt 
remontida viis kilomeetrit teid, 
millest ligi kilomeeter on ale-
viku mustkattega teed. Lisaks 
saavad esialgse kava kohaselt 
korralikud kraavid, truubid, 
muldkeha ning võsast puh-
taks teelõigud Toll-Pruntova 
2,4 kilomeetri ulatuses ning 
Vana Kivitee 1,3 kilomeetri 
ulatuses. Jooksvat remonti on 
plaanis teha teelõikudel Hind-
sa — Koorla, Määsi — Kraa-
viniidu, Misso — Kõõgumäe 
ja Tsiistre — Kärinä kogupik-

kusega 6,5 kilomeetrit. «Prae-
guseks on esialgne planeeritav 
teeremondi nimekiri ja mahud 
volikogu poolt kinnitamata, 
seega ei saa kokkuleppeid ehi-
tajatega sõlmida ja töödega 
alustada,» sõnas Misso valla 
majandusspetsialist Olev Oru. 
«Täpse ja lõpliku remonti va-
javate teede nimekirja ja töö-
de loetelu saab esitada siis, kui 
volikogu selle kinnitab.»

Kõigi valdade esindajad 
kinnitasid Setomaa ajalehele, 
et pärast selle aasta lisaraha 
kulutamist, jääb omavalitsus-
tele veel hulgaliselt prob-
leemseid teelõike, mida vaja 
kiiremas korras lähiaastatel 
parandada. n

KEVADEKUULUTAJAD: remondimärgid on riigi poolt ehitatavatele maanteedele Võõpsu külasse ja Matsurisse juba ilmunud. Foto Igor Taro

Infopäevad valdades
13. märtsil toimus Meremäe 
vallamajas Meremäe valla ettevõt-
jate infopäev. Kuulajaid oli kokku 
tulnud seitse. Kohalviibinud said 
ülevaate piirkonnas toimuvast, 
neid huvitavatest küsimustest ning 
valla arendusnõunik andis üle-
vaate vallas toimuvast, mis võiks 
ettevõtjaid huvitada või nende 
tegevust mõjutada.
Järgmine ümarlaud toimub 22. ap-
rillil Värska vallas, Värska Avatud 
Noortekeskuses. Täpsemat info 
nende kohta uuri valdade koduleh-
tedelt ettevõtluse lingilt.

Infopäev 
Kutsehariduskeskuses 
Märtsi lõpus toimus Setomaad 
tutvustav infopäev Võrumaa 
kutsehariduskeskuses. Setomaad 
tutvustavate ettekannetega astu-
sid üles ülemsootska Aare Hõrn, 
Setomaa Valdade Liidu esimees 
Margus Timmo, piirkonna arenda-
jad Martin Kikas, Esta Saksing ja 
Urmas Peegel. Tuju aitas lõõtsaga 
kõrgel hoida Ain Raal.
Infopäeva eesmärgiks oli anda 
kutseharidust omandavatele noor-
tele ülevaade Setomaast, tekitada 
neis soovi praktiseerida oma eriala 
Setomaa ettevõtetes ning seeläbi 
meeldivuse korral Setomaale tööle 
ja elama asuda. 
Infopäeva jätkuna on planeerimi-
sel huvitatute ekskursioon Seto-
maa ettevõtetesse aprilli lõpus.

Avanevad toetused
Alates 14.aprillist kuni 30.aprillini 
võetakse vastu taotlusi PRIA meet-
messe 3.1. Maaelu mitmekesista-
mine. Täpsem info www.pria.ee. 
28. märtsil avas EAS Norra ja 
Euroopa Majanduspiirkonna 
regionaalarengu programmi, mille 
kaudu saab Eesti regionaalarengu 
toetuseks 53,2 miljonit krooni.
«Toetuse eesmärkideks on tugev-
dada avaliku sektori haldusvõime-
kust ning arendada piirkondlikku 
koostööd ja majanduskeskkon-
da. Toetatakse näiteks avalike 
teenuste arendamiseks vajalike 
ettevalmistustööde läbiviimist, 
maavalitsuste, omavalitsuste ja 
nende liitude haldusvõimekuse 
parandamisele suunatud koolitusi 
ning kogemuste vahetust Eesti ja 
teiste Euroopa riikide omavalitsus-
te vahel. Samuti on toetatavateks 
tegevusteks kohaliku majandus-
keskkonna parandamine, näiteks 
avalike internetialade loomine, 
e-teenuste kasutusvõimaluste 
laiendamine, kohalike töötubade 
ja rahvusvaheliste ärikontaktide 
loomine.» (www.eas.ee). 
Taotluste esitamise tähtaeg  
on 30. juuni 2008.
EAS avas 3. märtsil, stardi- ja 
kasvutoetuse programmi, mille 
raames pakutakse tuge ettevõt-
jatele tegevuse alustamiseks ja 
kasvu kiirendamiseks aastani 
2013. Euroopa Sotsiaalfondist 
kaasrahastatav toetus ulatub 
kokku 117,6 miljoni kroonini. 
Täpsemat infot taotlemise kohta 
võib leida veebilehelt www.eas.
ee/starditoetus.
Vabaühenduste Fondi taotluste 
esitamise tähtaeg on 22. aprill kell 
16.00. Täpsem info www.oef.org.
ee/et/programs/6/ 

Urmas Peegel
Setomaa ettevõtlusnõustaja
53 22 69 61
urmas@setomaa.ee

  
ETTEVÕTLUS

Järjekordne 15.-18. 
aprillini Pihkvas toimunud 
Venemaa arheoloogia- ja 
ajalooseminar keskendus 
endiselt peamiselt Pihkva 
ümbruse uurimisele, 
mille seas oli ka mitmeid 
Setomaa-teemalisi 
ettekandeid.

Arvis Kiristaja

Seekordne üritus, mis toimus 
Pihkva Arheoloogiakeskuses, 
oli eelmistest rahvusvahelisem 
— osavõtjaid oli nii Soomest, 
Leedust, Valgevenest kui ka 
kuuest Vene linnast. 

Eesti poolelt oli neli ette-
kannet, mis keskendusid Se-
tomaa või selle naaberalade 
uurimisele. Põnev ettekan-

ne oli teenekal Kagu-Ees-
ti pikk-kääbaste uurijal Mare 
Aunal, mis keskendus uute-
le huvitavatele luuleidudele 
Rõsna-Saare I kääbaskalmest 
Põhja-Setomaal. Tänu spet-
sialistide uuringutele, leiti põ-
lenud luude uurimisel ka va-
raste luukammide fragmente, 
mis kuuluvad arvatavasti 7. 
sajandi algusesse või esimes-
se poolde. Sarnaseid esemeid 
on veidi hilisemast ajast lei-
tud Irboska, Kamno ja Pihk-
va linnuselt. Hoopis harul-
dase eseme katked ilmnesid 
samuti ühest kääpast, kust lei-
ti väikese ümara sarvest kar-
bikese põlenud fragmendid. 
Leiule, milles omal ajal hoi-
ti ehk mingit aromaatset sal-
vi, on leitud lähemaid vasteid 
peamiselt tänapäeva Hollandi 
aladelt.

Tartu Ülikooli arheoloo-
giaüliõpilane Maria Smirnova 
püüdis oma ettekandes leida 
seoseid pikk-kääbaste paikne-
misele maastikul, nende seos-
tele veekogudega ning teiste 
muististega.

Rääkisin ka eelmise aasta 
välitöödest Setomaal, mis toi-
musid Setomaa Kultuuriprog-
rammi toetusel. Uuringute 
tulemusena, mis jätkuvad ka 
sellel aastal, selgitasime välja 
uusi muistiseid ning koostasi-
me Meremäe valla arheoloo-

giliste muististe kaardi. Eri-
ti edukaks osutusid välitööd 
1999. aastal avastatud Mere-
mäe mesoliitilise asulakoha 
naabruses, kus vahetult sellest 
lõunas leidsime teise sama pe-
rioodi asulakoha (Meremäe 

II). 
Tartu Üli-

kooli ar-
h e o l o o g i a -
o s a k o n n a 
juhataja Hei-
ki Valk tegi 
seminaril üle-
vaate Kagu-

Eesti linnuste uurimisest eel-
misel suvel ning iseloomustas 
ka teisi taolisi muistiseid paari 
viimase aasta arheoloogiliste 
kaevamiste tulemusena. 

Vene kolleegide ettekanne-
test käsitlesid mitmed kas ot-
seselt või kaudselt ka Setomaa 

temaatikat. Venemaa Etno-
graafiamuuseumi teadur Olga 
Kalinina rääkis muuseumis 
leiduvatest seto-temaatilistest 
museaalidest, millest 708 ühi-
kut on esemed ja 201 on fotod. 
Eriti põnevaks osutusid seal lei-
duvad 19. sajandi alguse ja esi-
mese poole ehted ning tekstiil. 

Põnev oli vaadata samas 
avatud näitust Pihkva viikin-
giaegsetest skandinaaviapäras-
test kamberhaudadest, millel 
pöörati suurt tähelepanu ka 
mujal Venemaal. Uus arheo-
loogianäitus oli avatud ka Aja-
loomuuseumis Pihkva Kro-
mis. Seminari kokkuvõttes jäi 
kõlama mõte ürituse jätkumise 
tähtsusest ning rahvusvahelise 
koostöö süvendamisest, eriti 
silmas pidades jagatud Petseri-
maa temaatikat ning valmivat 
Setomaa koguteost. n

Pihkva ajalooseminar käsitles Setomaad

Hoopis haruldase eseme 
katked ilmnesid kääpast, 
kust leiti väikese ümara 
sarvest karbikese põle-
nud fragmendid. 


